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جعفر تكبیري

12 هزار تومان خط مقاومت نرخ دلار
احتمال دلار 10 هزار توماني وجود دارد

به رغم كاهش قيمت نفت در بازارهاي جهاني و مطابق آن جهش 
قيمت جهاني طلا، اما در داخل كش�ور همانط�ور كه پيش بيني 
مي شد، روند كاهش قيمت ارز و طلا ادامه يافت و به نظر مي رسد 
اين هفت�ه ركوردي جدي�د در كاهش قيمت ارز به ثبت برس�د. 
بر اين اساس، هفته گذش��ته قيمت دلار در حالي به كانال 11 هزار 
تومان وارد شد كه دلالان ارزي در اين خصوص احساس خطر كردند 
و با وارد كردن سرمايه ريالي خود به بازار و انجام خريدهاي گسترده، 
بار ديگر تقاضا را بالا بردند و نگذاشتند سقوط قيمت دلار همچنان 

ادامه پيدا كند. 
اين هفته نيز به نظرمي رس��د اتفاقي مشابه آنچه هفته گذشته روي 
داد بيفتد؛چراكه دلالان در يك توافق نانوشته 12 هزار تومان را عدد 
مقاومت در بازار ارز قرار داده اند و افت قيمت دلار از اين رقم باعث به 
صدا درآمدن زنگ هشدار براي آنها شود و بار ديگر ورود سرمايه ريالي 

آنان براي خريد ارز، سد راه كاهش بيشتر قيمت ارز شود. 
در همين حال بسياري از كارشناسان بر اين باور هستند كه با توجه به 
آنكه اتفاق خاصي در بازار نيفتاده و ثبات همچنان بر بازارهاي كشور 
حاكم است، رشد قيمت دلار هيچ توجيه اقتصادي ندارد. همچنين 
نكته مهم ديگر اين اس��ت كه بانك مركزي كه نقش بازارساز را ايفا 
مي كند، در شرايط ثبات فعلي بازار توان آن را دارد كه به رغم احتمال 
مقابله دلالان، بار ديگر قيمت را به كانال 11 هزار توماني ببرد و دلار 
را در اين قيمت تثبيت كند اما نياز است كه ارز بيشتري را براي مقابله 

با دسيسه دلالان به بازار تزريق كند. 
نكته مهم اين اتفاق آنجاس��ت كه اگر بانك مركزي گام مثبتي براي 
ادامه ثبات بازار در كانال 11 هزارتومان بردارد و دامنه نوسان قيمت ها 
طي هفته هاي آتي را محدودتر كند، امكان خروج نوسان گيران از بازار 
بيشتر خواهد ش��د و در كنار اين احتمال زيادي دارد كه دارندگان 
ارزهاي خانگي، ارزهاي دپو شده خود را براي كمتر شدن ضرر به بازار 
عرضه كنند كه در اين صورت كار بانك مركزي راحت تر از هر زمان 
ديگري خواهد ش��د و مديريت بازار براي كاهش قيمت ها با هزينه 
كمتري صورت خواهد گرفت. اگرچه هم اكنون بسياري از صرافان 
در ميدان فردوسي بر اين باور هستند كه قيمت 12300 توماني دلار 
هم توانسته كار خود را به درستي انجام دهد و باعث شده كه ارزهاي 

دپو شده به بازار بازگردد. 
اما اخبار خوشبينانه ديگري نيز از بازار ارز شنيده مي شود كه برخي 
فعالان بازار ارز، از سياستگذاري هاي بانك مركزي براي رسيدن نرخ 
به قيمت هاي تك رقمي و زير 10 هزار تومان خبر مي دهند و بر اين 
باورند كه بانك مركزي مجموعه تدابيري را به كار بسته است تا بتواند 
نرخ را به حدود ۹ تا 10 هزار تومان برس��اند. البته برخي ديگر نيز از 
ورود قيمت دلار به كانال زير 8 هزار تومان خبر مي دهند كه به نظر 

مي رسد نسبت به گزينه اول، احتمال كمتري دارد. 
  كاهش فاصله دلار نيمايي با آزاد

در همين حال روز گذش��ته خبرگزاري مهر گ��زارش كرد كه روند 
روزهاي گذش��ته بازار آزاد ارز و البته نرخ هاي ثبت شده در سامانه 
نيما حكايت از كاهش فاصله دلار نيمايي با بازار آزاد دارد. به خصوص 
اينكه در روزه��اي پاياني هفته گذش��ته و البته روز ش��نبه كه بين 
تعطيلي بود، كاهش محسوس نرخ دلار در بازار آزاد رقم خورد؛ اگرچه 

نرخ در نيما اندكي نوسان رو به بالا داشت. 
 بر اين اس��اس، بس��ياري از فعالان اقتصادي، دخالت سياس��تگذار 
ارزي در س��امانه نيما را علت اصلي كاهش نرخ دلار در سامانه نيما 
مي دانند،اما بانك مركزي معتقد اس��ت كه بايد نرخ در سامانه نيما 
كنترل ش��ده باش��د تا بتوان در بازار آزاد نيز نرخ را كنترل ش��ده تر 
پيش برد،اما اكنون بس��ياري از عرضه كنندگان ارز در س��امانه نيما 
مي گويند كه اگرچه هنوز هم بانك مرك��زي در نرخ نيما به صورت 
غيرمس��تقيم دخالت مي كند، اما نرخ رو به تعادل گذاشته و اندكي 

تعديل شده است. 
البته فاصله نرخ دلار در س��امانه نيما با بازار آزاد هنوز هم انگيزه اي 
براي برخي صادركنندگان در عدم عرضه ارز حاصل از صادرات خود 
به سامانه نيما باشد،اما به هر حال نزديكي اين دو نرخ مي تواند شرايط 

بهتري را رقم بزند. 
البته بانك مركزي معتقد است كه در سامانه نيما، محدوديت قيمتي 
براي ارز صادركنندگان تعيين نشده است، ولي بايد منتظر ماند و ديد 
كه كاهش فاصله نرخ دلار نيمايي با بازار آزاد، آيا در روزهاي آينده نيز 

ادامه خواهد داشت يا نه.

 گمرك بايد از مرزهاي توليد داخل 
حفاظت كند

در حالي كه گمرك يكي از مبادي مش��كوك به ورود و خروج قاچاق 
كالا و ارز شناخته شده است، روز گذش��ته وزير اقتصاد گفت: گمرك 
بايد از مرزهاي تولي��د داخل و س��هم اقتصاد در اقتص��اد بين الملل 

حفاظت كند. 
فرهاد دژپسند كه اخيراً سكان وزارت اقتصاد را در اختيار گرفته است 
در مراسم توديع و معارفه رئيس كل جديد گمرك ايران گفت: افزايش 
سهم اقتصاد كش��ور در اقتصاد بين الملل بايد مورد توجه قرار گيرد و 
گمرك بايد از مرزهاي توليد داخل و سهم اقتصاد در اقتصاد بين الملل 

حفاظت كند. 
در شرايطي كه سامانه فعلي گمرك از سوي كارشناسان با انتقادهايي 
همراه است و به رغم وجود سامانه و ايكس ري ها شاهد گزارش هايي 
مبني بر ورود و خروج كالا به ش��كل قاچاق هستيم، دژپسند كه گويا 
همچنان مس��ئوليت مركز آينده پژوهي س��ازمان برنامه و بودجه را 
عهده دار اس��ت، با اشاره به مس��ئوليت هاي پيش��ين خود در وزارت 
بازرگاني گفت: ارتب��اط تنگاتنگي با گمرك داش��ته ام و زمان اجراي 
طرح آسيكودا در گمرك انتقادات فراواني به آن داشتيم، اما اكنون عزم 

هوشمندسازي و تجهيز هر چه بيشتر گمركات را داريم. 
وي افزود: ايران براي اينكه سهم خود را در اقتصاد بين المللي افزايش 
دهد بايد هوشمندسازي گمرك را توسعه دهد. گمرك پيشتاز مبارزه 
با تحريم است و ما عزم هوشمندسازي و تجهيز هر چه بيشتر گمركات 

را داريم. 
دژپسند همچنين گفت: گمرك را به گونه اي پيش مي بريم كه گمرك 
پيشتاز و هموارساز مس��ير توليد و تجارت در كشور باشد. همچنين 
گمرك بايد حافظ توليد داخل��ي و افزايش دهنده حجم اقتصاد ايران 
در بازارهاي بين المللي شود تا سهم خود را در شاخص هاي بين المللي 

افزايش دهيم. 

روز گذشته شاخص كل بورس تهران با 4789 
واحد ريزش روبه رو شد، اين در حالي است كه 
كاهش قيمت نفت و ركود تورمي و گزارش هاي 
شركت ها خبر از وجود نگراني هايي مي دهد، در 
عين حال حجم معاملات س�هام چن�دان بالا 
نبود، اما سهم هاي پيشرو بازار از جمله معدني ها 
و پتروش�يمي ها از عرض�ه رهاي�ي نيافتن�د. 
به گزارش »ج��وان«، ارزش كل معاملات بورس 
تهران در حالي ب��ه بيش از 583 ميلي��ارد تومان 
رسيد كه ناشي از دست به دس��ت شدن بيش از 
يك ميليارد و 411 ميليون سهم و اوراق مالي قابل 
معامله طي 122 هزار و 840 نوبت داد و ستد بود. 

شاخص كل قيمت و بازده نقدي بورس اوراق بهادار 
تهران )تدپيكس( در پايان معاملات امروز 2 شنبه 
5 آذر ماه ۹7 با كاهش 478۹ واحدي به رقم 166 
هزار و 463 واحد رس��يد. معاملات سهام در نماد 
معاملاتي همراه اول با 46 واحد، توس��عه صنايع 
بهشهر با ۹ واحد و داده گستر عصر نوين با 7 واحد 
افزايش بيشترين تأثيرمثبت را بر برآورد شاخص 

كل بورس به نام خود ثبت كردند. 
در مقاب��ل، معاملات س��هام در نم��اد معاملاتي 

ش��ركت هاي صنايع پتروش��يمي خلي��ج فارس 
ب��ا 3۹۹ واحد، معدني و صنعت��ي گل گهر با 326 
واحد و پتروش��يمي پارس با 265 واحد كاهش، 
بيش��ترين تأثير منفي را در محاسبه اين نماگر به 

دوش كشيدند. 
طي معاملات نماد معاملاتي شركت هاي صنايع 
پتروش��يمي گلس��تان، بيمه زندگي خاورميانه، 
 تأمين ماسه ريخته گري، كارخانه هاي توليدي و 
صنعتي ثابت خراسان، مديريت انرژي اميد تابان 
هور، توليدات پتروشيمي قائد بصير، پتروشيمي 
جم، گلوكوزان از سوي ناظر بازار سهام بازگشايي 
و در مقابل نماد معاملاتي شركت هاي بيمه تجارت 
نو، ذوب آهن اصفهان، لابراتوار داروس��ازي دكتر 
عبيدي، زامياد، توسعه خدمات دريايي و بندري 

سينا، شهد ايران متوقف شدند. 
بازار سهام در حالي با غلبه عرضه بر تقاضاي سهام 
و جاي گيري شاخص كل بورس در كانال 166 هزار 
واحدي مواجه شد كه حجم معاملات سهام چندان 
بالا نبود. با اين همه در سهم هاي پيش��رو بازار از 
جمله معدني ها و پتروشيمي ها،  صف فروش هاي 

ناپايدار بود. 

بورس قرمز پوش شد 

ريزش 4789 واحدي شاخص كل بورس

   کار

رئيس مجلس شوراي اسلامي مطرح كرد
 90درصد دستگاه ها 

به مركز ملي تبادل اطلاعات متصل نشدند
رئيس مجلس ش�وراي اس�لامي گف�ت: در حالي كه 2500 دس�تگاه 
باي�د اطلاعات ش�ان را ب�ه مرك�ز مل�ي تب�ادل اطلاع�ات متص�ل 
مي كردند،تنه�ا يك دهم دس�تگاه ها ب�ه اين مركز متصل ش�ده اند. 
علي لاريجاني در نشست مشترك رئيس مجلس ش��وراي اسلامي و وزير 
ارتباطات و فن��اوري اطلاعات با موضوع تش��ريح زيرس��اخت هاي دولت 
الكترونيكي گفت: اخيراً از آقاي وزير ارتباطات پيگيري كردم كه طبق قانون 
برنامه تا پايان سال۹7 دولت الكترونيكي بايد شكل بگيرد و چند ماه نيز بيشتر 
به پايان سال باقي نمانده است، چه كرده ايد كه آقاي جهرمي پيشنهاد بازديد 
از زيرساخت هاي دولت الكترونيك را مطرح كرد. در بازديد مختصر اً ديدم 

گام هاي اوليه را برداشته ايد. 
لاريجاني گفت: براي تحقق دولت الكترونيكي همه دستگاه هاي حكومتي و 
همه قوا بايد همكاري كنند و تلقي از دولت الكترونيكي اين است كه اگر در اين 
زمينه لازم است قانون را روشن تر بنويسيم يا وزارت ارتباطات پيشنهادي براي 

همكاري بيشتر دستگاه ها به شوراي هماهنگي سران سه قوه ارائه كند. 
وي ادامه داد: همچنين در حالي كه 2500 دس��تگاه بايد اطلاعات ش��ان 
را ب��ه مركز مل��ي تب��ادل اطلاعات متص��ل مي كردن��د تنها ي��ك دهم 
دس��تگاه ها به اين مركز متص��ل ش��ده اند و در حالي ك��ه 65 درصد اين 
دس��تگاه ها امكانات دولت الكترونيك را داخل خ��ود دارند، اما نمي توانند 
 خدمات ش��ان را به م��ردم ارائه كنند كه بايد در اس��رع وقت اين مش��كل 
حل ش��ود.  لاريجاني همچنين با اش��اره به ضرورت برگ��زاري انتخابات 
الكترونيكي گفت: انتخابات الكترونيكي سلامت انتخابات و تسهيل حضور 
مردم را تضمين مي كند و از اين رو شوراي نگهبان بايد از انتخابات الكترونيكي 
استقبال كند كه اگر لازم باشد جلساتي براي تأمين دقت نظر شوراي نگهبان 
براي اجرايي شدن انتخابات الكترونيكي در كشور خواهيم داشت.  در حالي 
سخن از دولت و در كل حاكميت الكترونيكي س��خن به ميان مي آيد كه 
متأسفانه عزم جدي براي شفاف سازي در بسياري از امور وجود ندارد، به طور 
نمونه اخيراً معاون رئيس جمهور با بيان اينكه هنوز اطلاعات كاركنان قواي 
مقننه و قضائيه در سامانه ثبت حقوق و دستمزد، بارگذاري نشده است، گفت: 

اميدواريم تمام دستگاه هاي اجرايي اطلاعات خود را وارد سامانه كنند. 
در ادامه برنامه فوق، محمدجواد آذري جهرمي وزي��ر ارتباطات و فناوري 
اطلاعات اظهار داشت: از 8 صبح امروز تا ساعت 11 حدود 157 هزار مراجعه 
مردمي به سامانه سهميه سوخت انجام شده كه با اين كار، كارت سوخت به 

كارت بانكي مردم متصل شده است. 
وي با بيان اينكه اگر هزينه تردد براي هر مراجعه حضور را 10 هزار تومان 
در نظر بگيريم تا كن��ون 330 ميليارد تومان براي صدور كارت س��وخت 
صرفه جويي شده است و علاوه بر اينكه مردم نيز اين ش��يوه اداره كشور را 
قضاوت مي كنند. وي گفت: در گذشته شيوه سابق ثبت نام و صدور كارت 
سوخت اجرا مي شد كه مربوط به شرايط گذشته بود و دردسرهاي هزينه اي 
و وقت گيري از جمله ثبت نام، مراجعه، انتظار براي دريافت كارت سوخت، 
مراحل مفقودي براي مردم دردسرس��از بود، اما اكنون پس از الزامي شدن 
استفاده از كارت سوخت كارت بانكي كه تبديل به كارت سوخت شده ظرف 

دو ساعت قابل استفاده است. 
......................................................................................................................................

مديرعامل شركت توانير:
بحراني در تأمين برق مناطق زلزله زده نداريم

مديرعامل ش�ركت توانير با اش�اره به زمين لرزه رخ داده در اس�تان 
كرمانشاه گفت: با توجه به فعايت هاي انجام شده در شبكه هاي انتقال 
و توزيع اس�تان كرمانش�اه كه از يكسال گذش�ته تاكنون در جريان 
بوده اس�ت، اكنون بحران�ي در تأمين ب�رق مناطق زلزل�ه زده نداريم. 
به گزارش خبرگزاري فارس به نقل از پايگاه خبري توانير، محمدحس��ن 
متولي زاده اظهار داش��ت: در حالي كه زمين لرزه باعث خارج ش��دن چهار 
پست فوق توزيع از مدار شده بود، اين پست هاي برق سريع وارد مدار شدند. 
مديرعامل ش��ركت توانير با بيان اينكه اكيپ هاي عملياتي از كرمانشاه به 
مناطق زلزله زده اعزام شده اند، خاطرنشان كرد: همچنين استان هاي همجوار 
نيز در آماده باش به سر مي برند تا در صورت نياز به مناطق مذكور در استان 
كرمانشاه اعزام شوند.  متولي زاده همچنين يادآور شد: برخي خاموشي هاي 
موردي نيز در برخي مناطق زلزله زده گزارش شده كه عمدتاً به دليل ريزش 
ديوارها روي شبكه هاي فشار ضعيف رخ داده است، اما به طور كلي بحراني در 

تأمين برق مناطق زلزله زده كرمانشاه وجود ندارد.
......................................................................................................................................

تشكيل ستاد بحران در وزارت راه
 دستور اسكان فوري 

آسيب ديدگان زلزله كرمانشاه
ستاد بحران وزارت راه و شهرسازي به دنبال زلزله شب گذشته كرمانشاه 
با دستور وزير راه و شهرسازي و توسط معاون حمل ونقل تشكيل شد. 
محمد اسلامي، وزير راه و شهرسازي پس از وقوع زلزله شب يك شنبه در 
استان كرمانشاه در دستوري فوري خواستار اقدام و حضور مؤثر معاونان 

مربوط در مناطق زلزله زده كرمانشاه شد. 
در اين دستور وزير راه و شهرس��ازي خطاب به عليرضا تابش، رئيس 
بنياد مس��كن با اش��اره به نمايندگي تام الاختيار از ط��رف وزير راه و 
شهرسازي خواستار تسريع در ارزيابي خسارت و اقدام عاجل در كمك 
به امداد و نجات و سپس اسكان آس��يب ديدگان شده است.  اسلامي 
خطاب به رئيس س��ازمان راهداري و حمل ونقل جاده اي نيز دستور 
داد تا ارزيابي دقيق و اقدام فوري براي بازگشايي راه هايي كه احتمالاً 
 بسته ش��ده صورت گرفته و همچنين امكان امداد و كمك رساني نيز

 فراهم شود. 

قيم�ت خودرو هاي ثبت نامي توس�ط ش�ركت 
بهمن خودرو تنها در كمت�ر از چهارماه، دو برابر 
ش�ده و نمايندگي اين خودرو س�از در پاسخ به 
سؤال ثبت نام كنندگان مي گويد: قيمت خودرو 
5 درصد زي�ر قيمت ب�ازار تعيين شده اس�ت. 
 اين ادعا در حالي از سوي نمايندگي هاي فروش اين 
خودرو سازي مطرح شده كه افزايش قيمت خودرو 
تا 5 درصد زير قيمت بازار، شايعه عنوان شده و قرار 
بود افزايش قيمت ها بر اساس يك منطق قابل فهم 
افزايش يابد نه بر اساس خوشامد خودرو سازاني كه 
خود را توليد كننده مي دانند،  اما در عمل نمايندگي 
فروش برخي محصولات چيني را بر عهده گرفته اند ! 
ماجراي افزايش قيمت خودرو در طول چند هفته 
اخير بسيار داغ ش��ده و نقل قول هاي متعددي در 
مورد سرنوشت قيمت ها در بازار مطرح مي شود. در 
اين شرايط خودروس��ازان كه مدعي اصلي افزايش 
قيمت ها هس��تند مدام با ادله هاي خاص خودشان 
بر طبل  گراني خودرو مي زنند و وزارت صنعت هم 
همسو با آنها خبرهاي ضد و نقيضي در مورد تغييرات 

قيمت خودرو را مطرح مي كند. 
پيشتر خبري مطرح شده بود كه قيمت خودرو بر 
مبناي 5 درصد پايين تر از نرخ بازار آزاد تعيين شده و 
تنها منتظر موافقت رئيس جمهوري است،  ولي ظاهراً 
خودكار رئيس جمهوري چرخيده و اين ايده گراني 

خودرو مورد تأييد قرار گرفته است. 
با اين حال آنطور كه از ش��واهد بازار قابل استنتاج 
است، تحميل نظر خودرو سازان به وزارت صنعت، 
معدن و تجارت حتمي ش��ده و خودروسازان بدون 
روشنگري درباره شرايط و نحوه تخصيص ارز خارجي 
به آنها، قيمت ها را بر اس��اس ارز آزاد محاسبه و به 
بازار عرضه مي كنند.  نكته قابل تأمل سكوت ناشي 
ازرودربايس��تي يا ترس وزير صنعت و دستگاه هاي 
زير مجموعه آن است كه حتي قادر به توجيه افزايش 
خارج از تصورقيمت ه��ا در اين مقطع زماني و براي 

افكار عمومي ندارند. 
  چرا بايد قيمت هاي كاذب بازار معيار شود ؟ 

اين روزها خري��داران و ثبت نام كنندگان خودرو ها 
مي پرسند، مگر مي شود قيمت كاذب اين روزهاي 
بازار را معيار قرار داد و فروش كارخانه خودرو زير 5 
درصد بازار باشد؟ مگر قيمت خودروي 68 ميليون 
تومان��ي كارخانه كه امروز ب��ه 135 ميليون تومان 
رسيده منطقي است؟ متأسفانه بازار رها شده و هيچ 

تصميمي براي مديريت آن اتخاذ نمي شود. 
يك ثبت نام كننده خودروي بسترنB30 كه به گفته 
خودش با فلاكت و به سختي در روز ثبت نام موفق به 
خريد اينترنتي اين خودرو شده، به خبرنگار ما گفت: 
در تيرماه امسال با 30 ميليون تومان پس انداز خود 
يك خودرو بسترن B30 انجام دادم كه در آن مقطع 
قيمت اين خودرو با افزاي��ش ماه هاي قبلش به 68 

ميليون تومان رسيده بود. 
وي مي افزايد: در عين حال ش��ركت بهمن خودرو 
در شهريور فراخواني براي واريز 10 ميليون تومان 
ديگر داد كه آن را نيز واريز كرديم و از آنجايي كه يك 
حقوق بگير هستم، قرار بود خودروی ال- ۹0 را بعد از 
هشت سال تبديل به احسن كنم،  اما سه روز است كه 
دعوتنامه اي براي ارسال شده و بر اساس آن قيمت 
خودرو براي تحويل نهايي 124 ميليون و300 هزار 

تومان اعلام شده است. 
اين متقاضي خ��ودرو از بهمن خودرو ب��ا ناراحتي 
مي گويد: من نه توان تأمين چنين مبلغي را دارم و نه 
به هيچ وجه انتظار چنين افزايش قيمتي را داشتم. بر 
اساس كدام منطقي بايد قيمت خودرو ظرف چهار 
ماه حدود دو برابر ش��ود،  در حالي كه دولت مدعي 
بوده به خودرو س��ازان ارز 4200 توماني تخصيص 

داده است. 
وي مي افزايد: اگر قرار باش��د خ��ودرو را به قيمت 
جهاني و دلار آزاد بفروشيم، چه لزومي دارد كه يك 
شركت با اسم خودرو ساز اين كار را بكند؟ مردم كه 

مي دانند اين خودرو ها توليد داخل نيست، چرا بايد 
اين خودرو سازان از مزاياي توليد داخل براي واردات 

استفاده كنند ؟ 
اين اظهارات از س��وي يك خري��دار در حالي بيان 
مي شود كه قيمت بس��ترن در خارج از كشور از 6۹ 
هزار 800 يوآن آغاز مي شود كه با احتساب هر يوآن 
1840 تومان در بازار سياه، قيمت مذكور حدود 128 
ميليون تومان قيمت مي خورد. نرخ حواله احتمالاً 
كمتر از نرخ روز يوآن در تهران بوده و حتماً نمايندگي 
در بازاري مانند بازار ايران از تخفيف هاي ويژه اي نيز 

برخوردار مي شود. 
 به عبارت بهتر،  حتي اگر واردكننده خودرو از قطعات 
داخلي ايراني هم استفاده نكند،  باز هم قيمت تمام 
شده براي مصرف كننده كمتر خواهد شد،  كما اينكه 
هم اكنون قيمت اين خودرو در بازار حدود 135 تا 
145 ميليون تومان براي مصرف كننده تمام مي شود.   
اما همچنان خودروسازان معتقدند، اگر قيمت خودرو 
افزايش پيدا نكند، ديگر امكان توليد خودرو وجود 
ندارد و اين صنعت و صنايع مرتبط با آن بايد تعطيل 
شوند، سؤال اينجا است كه اگر خودرو ساز فقط قرار 
است خودرويي را وارد كند و احتمالاً خودرو را با ارز 
4200 توماني يا ارز نيمايي وارد كند وبا ارز 12800 
توماني بفروش��د، چه الزامي به ادامه كار آن وجود 
دارد و چرا بايد مردم از جيبش��ان يارانه ارز ارزان به 

آنها بدهند؟ 
  وزي�ر صنعت تس�ليم نظر خودروس�ازان 

نشود
 به اي��ن ترتي��ب خواس��ته خودروس��ازان در بازار 
شبه انحصاري فعلي خواسته اي نامعقول بوده و نبايد 
وزارت صنعت، معدن و تجارت به عنوان نمايند مردم 
تن به اين افزايش قيمت ها بدهد. عضو كميسيون 
صنايع و معادن مجلس در اين ب��اره به خبرگزاري 
فارس گفته است: لابي پرقدرت خودروسازان باعث 

مي شود كه نظراتشان را تحميل كنند. 

رضا انصاري، نماينده مردم داراب و عضو كميسيون 
صنايع و معادن مجلس شوراي اسلامي كه از تصميم 
جديد وزير صنعت براي كاهش 5 درصدي حاشيه 
س��ود بازار خودرو خبر داد و افزوده است: بر اساس 
اين تصميم رصد مي كنند كه قيمت روز خودروهاي 
توليد داخلي به چه ميزاني است؛ به عنوان مثال يك 
خودروی 40 ميليون تومان��ي را 38 ميليون تومان 
به فروش مي رسانند.  وي افزود: اين تصميم وزارت 
صنعت است كه البته نظر خودرو سازان است و ما در 
مجلس در مقابل اين حركت كه مصداق بارز تضييع 

حقوق مردم است، ايستادگي مي كنيم. 
وي ادامه داده است: خودروسازان در زمان استيضاح 
آقاي شريعتمداري دقيقاً نظرش��ان همين بود. در 
واقع وزير صنعت با چنين تصميمي، تس��ليم نظر 

خودروسازان شده است. 
وي گفته است: قرار نيس��ت وزارت صنعت تسليم 
خودروسازان شود؛ ما كه نبايد تابع نظر خودروسازان 
باشيم؛ چراكه قطعاً آنها به فكر مردم نيستند. مشكل 
كار اينجاست كه وزير صنعت با چنين تصميماتي 

تسليم خودروسازان مي شود. 
انصاري با بيان اينكه لابي پرقدرت خودروسازان باعث 
مي شود كه اين نظرات را خودروسازان تحميل كنند، 

گفت: چنين توافقي ظلم به مردم است. 
وي بر همين اساس اضافه كرد: ما كه هميشه نبايد 
تابع نظرات خودروسازان باشيم،  بلكه وزارت صنعت 
بايد به دنبال كاهش هزينه هاي توليد باشد. افزايش 
قيمت خودرو هم تا حدي قابل قبول اس��ت. وزارت 
صمت در عوض فراهم كردن زمينه براي رانتخواري و 
ويژه خواري خودروسازان، هزينه توليد آنها را كاهش 

دهد و شرايط را براي افزايش رقابت فراهم كند. 
 خ�ودداري و ممانع�ت خودرو س�از از ارائه 

توضيح 
گفتني است تلاش هاي خبرنگار جوان و خبرگزاري 
 B30 فارس براي مشخص شدن دلايل گراني بسترن
ناكام مانده و تلفن هاي اين ش��ركت خودرو سازي 

جوابگو نبودند. 
 بنا به گفته خبرگزاري فارس مديرعامل اين شركت 
نيز حاضر به ارائه توضيحات در اين رابطه نشده و به 

مسئولان اين شركت هم اجازه مصاحبه نداده اند. 
خبرگزاري فارس در اين باره نوشته است، از روابط 
عمومي اين گروه خودروس��ازي پيگي��ري و از آنها 
خواسته شد تا با ارائه توضيحاتي دلايل اين افزايش 
قيمت را شفاف سازي كنند كه متأسفانه هيچ گونه 

پاسخي از سوي اين شركت اعلام نشد. 
روابط عمومي اين گروه خودروسازي به فارس اعلام 
كرد كه فعلاً مديرعامل شركت تمايلي به مصاحبه و 

ارائه توضيحات ندارد. 
خبرنگار فارس پس از اينك��ه براي چندمين بار 
پاس��خ منف��ي رواب��ط عموم��ي اي��ن گ��روه 
خودروس��ازي را ش��نيد، ب��ا تماس مس��تقيم 
با يكي از مس��ئولان اي��ن گروه خودروس��ازي 
خواس��تار ارائه توضيحات و دلايل اين افزايش 
قيمت ش��د كه اين مقام مس��ئول در اين گروه 
خودروس��ازي هم اعلام ك��رد ك��ه مديرعامل 
 اجازه مصاحب��ه در اي��ن رابطه را نداده اس��ت. 
 به نظر مي رسد كار خودرو س��ازان فقط فروش 
خودرو با هر قيمت��ي نيس��ت، بلكه در تعامل با 
رسانه ها بايد دلايل منطقي خود را درباره برخورد 
با مشتريانشان و افزايش حدود دو برابري قيمت 

خودرو در كمتر از چهار ماه پاسخگو باشند. 

شايعه 5 درصد زير قيمت بازار خودرو عملياتي شد!
خريداران بعد از 3 ماه بايدخودروي خود را حدود 2 برابر گران تر تحويل بگيرند

  گزارش   یک


